
Advance version

Distr.: General
10 July 2026

Original: English

Human Rights Council

Sixty-second session

15 June–10 July 2026

Agenda item 3

**Promotion and protection of all human rights, civil,
political, economic, social and cultural rights,
including the right to development**

Note verbale dated 30 April 2026 from the Permanent Mission of Uzbekistan to the United Nations Office at Geneva addressed to the Office of the United Nations High Commissioner for Human Rights

The Permanent Mission of the Republic of Uzbekistan to the United Nations Office and other international organizations in Geneva presents its compliments to the Office of the UN High Commissioner for Human Rights (OHCHR) and has the honour to transmit herewith the Report on the Implementation of the Fifth Phase of the World Programme for Human Rights Education in the Republic of Uzbekistan.

The Permanent Mission of Uzbekistan kindly requests the Office of the High Commissioner to circulate the present Note verbale and the annex thereto* as a document of the Sixty-second Session of the Human Rights Council under agenda item 3.

* Reproduced as received, in the language of submission only.

Annex to the note verbale dated 30 April 2026 from the Permanent Mission of Uzbekistan to the United Nations Office at Geneva addressed to the Office of the United Nations High Commissioner for Human Rights

On the Implementation of the Fifth Phase of the World Programme for Human Rights Education in the Republic of Uzbekistan

Uzbekistan is actively participating in the campaign for the implementation of the fifth phase of the World Programme for Human Rights Education and the implementation of the provisions of the UN Declaration on Human Rights Education and Training. In accordance with the decision of the UN Human Rights Council, the fifth phase of the World Programme (2025–2029) focuses primarily on children and youth, with special emphasis on human rights and digital technologies, the environment and climate change, as well as gender equality.

As part of the fulfillment of a voluntary pledges of the “Human Rights 75” Initiative, in March 2026 the Government of Uzbekistan, taking into account the recommendations of UN human rights bodies, approved a “Roadmap” for the implementation of the fifth phase of the World Programme for Human Rights Education, and also updated the composition of the National Commission for the implementation of the World Programme in the Republic of Uzbekistan.

The “Roadmap” provides for the following:

- the annual nationwide observance in December of “Human Rights Week”;
- the organization of creative competitions for children and young people dedicated to human rights, gender equality, climate change, digital rights, and inclusion;
- the introduction of a “Human Rights” course into the education system, including in military educational institutions;
- the organization of specialized human rights and gender equality training for judges, law enforcement officers, and public officials, as well as advanced training in human rights at foreign educational centers;
- the conduct of competitions for targeted research projects dedicated to current issues in human rights education;
- the development of cooperation in the field of human rights education with the Office of the United Nations High Commissioner for Human Rights, and the preparation of a national report on the implementation of the fifth phase of the World Programme for Human Rights Education.

Monitoring of the implementation of the “Roadmap”, as well as the organization of events dedicated to the anniversaries of international human rights treaties, is carried out by the National Commission. The National Commission for the implementation of the fifth phase of the World Programme includes representatives of national human rights institutions, ministries and agencies, higher educational institutions and research organizations, as well as civil society institutions. The working body of the National Commission is the National Centre for Human Rights of the Republic of Uzbekistan.

In recent years, Uzbekistan has carried out significant work in the field of human rights education. Human rights education is one of the priority areas of state policy in the Republic of Uzbekistan aimed at fostering a culture of human rights. The National Human Rights Education Programme is being successfully implemented. In December 2022, the Global Forum on “Human Rights Education” was successfully held in Samarkand under the auspices of the United Nations.

In 2026, the Fifth Samarkand Human Rights Forum is planned, as well as the broad celebration of the anniversaries of major international treaties: the 60th anniversary of the adoption of the International Covenant on Civil and Political Rights and the International Covenant on Economic, Social and Cultural Rights; the 40th anniversary of the Declaration on the Right to Development; and the 20th anniversary of the Convention on the Rights of Persons with Disabilities.

О реализации пятого этапа Всемирной программы образования в области прав человека в Республике Узбекистан

Узбекистан активно участвует в кампании по реализации пятого этапа Всемирной программы образования в области прав человека, реализации положений Декларации ООН об образовании и подготовке в области прав человека. В соответствии с решением Совета ООН по правам человека пятый этап Всемирной программы (2025–2029 годы) уделяет основное внимание детям и молодежи с особым акцентом на права человека и цифровые технологии, окружающую среду и изменение климата, а также гендерное равноправие.

В рамках выполнения добровольного обязательства по Инициативе «Права человека 75», в марте 2026 года Правительством Узбекистана с учетом рекомендаций правозащитных структур ООН утверждена «Дорожная карта» по выполнению пятого этапа Всемирной программы образования в области прав человека, а также обновлен состав Национальной комиссии по реализации Всемирной программы в Республике Узбекистан.

«Дорожная карта» предусматривает:

- проведение ежегодно по всей стране в декабре «Недели прав человека»;
- проведение творческих конкурсов для детей и молодежи, посвященных тематике прав человека, гендерного равенства, изменения климата, цифровых прав и инклюзии;
- внедрение в образовательный процесс учебного курса «Права человека», в том числе военизированных учебных заведениях;
- организацию специальных тренингов по правам человека и гендерному равенству для судей, работников правоохранительных органов, государственных служащих, а также повышение квалификации в сфере прав человека в зарубежных учебных центрах;
- проведение конкурсов по целевым научно-исследовательским проектам, посвященные актуальным вопросам образования в области прав человека;
- развитие сотрудничества в сфере образования в области прав человека с Управлением Верховного комиссара ООН по правам человека, подготовку национального доклада о реализации пятого этапа Всемирной программы образования в области прав человека.

Мониторинг выполнения «дорожной карты», а также проведение мероприятий по празднованию годовщин международных договоров в области прав человека осуществляет Национальная комиссия. В состав Национальной комиссии по осуществлению пятого этапа Всемирной программы входят представители национальных институтов по правам человека, министерств и ведомств, высших учебных заведений и научных организаций, а также институтов гражданского общества. Рабочим органом Национальной комиссии является Национальный центр по правам человека Республики Узбекистан.

За последние годы в Узбекистане проделана значительная работа в сфере образования в области прав человека. Образование в сфере прав человека является одним из приоритетных направлений государственной политики в Республике Узбекистан по формированию культуры прав человека. Успешно реализуется Национальная программа образования в области прав человека. В декабре 2022 года в Самарканде под эгидой ООН успешно проведен Глобальный форум на тему «Образование в области прав человека».

В 2026 году намечено проведение Пятого Самаркандского форума по правам человека, а также широкое празднование юбилейных дат международных договоров: 60-летия принятия Международного пакта о гражданских и политических правах и Международного пакта об экономических, социальных и культурных правах; 40-летия принятия Декларации о праве на развитие; 20-летия принятия Конвенции о правах инвалидов.